
Novice iz deželnih zborov. 
Sporočila ta segajo do 22. dne t. m. ; zbori se mo

rajo k o n č a t i do 28. dne t. m. 
Č e š k i d e ž e l n i zbor v Pragi je potrjeval volitve 

in volil deželni odbor (dr. Gojner, Schrnevkal; Rieger, 
Zeithammer; grof Fr . Thun, Črnin; bar. Pfeil in Skrej-
šovskv). Ali bode volil poslance v državni zbor ali 
ne; in če bode volil, kako da bode volil, to še ni znano. 

M o r a v s k i d e ž e l n i z b o r v Brnu je pretresal 
volitve ter volil v deželni odbor (bar. Vojkovski, Pražak, 
grof Serenva, dr. Demel , From (Slovani), dr. Giskra 
(Nemec). Obravnaval in sprejel se je j e Pražakov pred
log: naj ima tudi ta deželni zbor pravico, z nadpolo-
vično večino spremeniti deželni volilni red. Do vlade 
se je stavilo vprašanje , ali se ne bo ustavno obravna
vala organizacija političnih in sodnijskih uradov. Kako 
da bode volil poslance v državni zbor, to še ni znano. 

G a l i c i j s k i d e ž e l n i z b o r v Levovu j e odobra
val volitve, volil deželni odbor ter razpravljal predlog, 
s kterim grof Borkovski zahteva, naj bode edini poljski 
jezik učni jezik na vseučiliščih v Levovu in Krakovu. 

G o r i š k i z b o r šteje 10 — 11 slovenskih, 9 laških 
in 2—3 nemške poslance; 1 laški in 1 nemški držita 
se slovenskih; pretehtaval je volitve, ustanovil deželni 
odbor in z adreso volil državna poslanca. 

I s t r i j s k i d e ž e l n i z b o r v Poreču je po odo
brenih volitvah in ustanovljenem deželnem odboru volil 
dva poslanca za državni zbor ter 22. februarja sklenil 
svoje seje. Poslanca sta laške stranke. 

K o r o š k i d e ž e l n i z b o r je pretehtaval volitve, 
volil deželni odbor ter volil poslance v državni zbor. 
O slovenskem duhu v tem zboru ni sluha. 

S t a j a r s k i d e ž e l n i z b o r v Gradcu je kaj čudno 
presojal volitve, ustanovil si deželni odbor ter volil po
slance v državni zbor. Izmed Slovencev sta voljena 
gg. L i p o l d in L en Ček , ki sta se pa odpovedala po-
sjanstvu; a zbornica ni sprejela te odpovedi. Pač čudno! 
Čemu ju je predsednik neki vprašal , ali prevzameta 
poslanstvo, če nimata pravice, odpovedati se? V deželni 
odbor ni bil voljen n o b e n Slovenec. Ravnopravnost 
kje si! Zanimivo je o tem zboru to, da se j e v zbornici 
prvič slišala slovenska beseda „živio!" 

T i r o l j s k i d e ž e l n i z b o r v Insbruku je po po
trjenih volitvah in po volitvi za odbor obravnaval in 
sprejel predlog, naj se nova postava o nabiranji voja
kov vpelje po ustavni poti. Kako da se bodo poslanci 
volili v državni zbor, tega še ne vemo. 

S a l c b u r š k i d e ž e l n i z b o r se j e pečal le s pre
sojanjem volitev, z volitvijo deželnega odbora in po
slancev za državni zbor. 

G o r n j e - a v s t r i j s k i z b o r v Lincu je zraven 
navadnih opravil do vlade stavil vprašanje, ali se vlada 
ne bode držala ustavne poti ozir organizacije političnih 
in sodnijskih uradov. 

Naj konec tega sporočila omenimo še t o , da se 
vladni reskript 4. februarja v Gradcu, Celovcu, Tropavi 
in Poreču ni bral slovenski!! 

Deželni zbor kranjski. 
D r u g a s e j a 20. svečana. V tej seji poroča po

slanec S v e t e c v imenu dotičnega odbora o tistih 2 
v o l i t v a h deželnih poslancev, o kterih je deželni od
bor nasvetoval, naj se o v e r ž e t e , zraven pa še o 3. 
volitvi, zoper ktero j e iz Kranja došel protest. Poro
čevalec je po tehtnih dokazih nasvetoval, naj zbor 
p o t r d i vse 3 volitve, ker zoper nobeno ni po postavi 
zadržka; poslanec Dežman je govoril proti veljavnosti 
tržiške in postojnske volitve. Zbor je potrdil v s e t r i 
z večino 23 glasov zoper 9; poslanci: Dr. P r e v e č , 
baron S c h l o i s s n i g in vitez H 6 f f e r n so potem ob 1 j u 
b o storili v slovenskem jeziku. Morebiti da se kakošen 
referent „Triest.a ali „Pressin" bode spodtikal nad tem, 
da rečemo „v s l o v . j e z i k u ; tudi nam je sicer to 
samo malenkost, ali reče kdo ,,ich gelobe" ali pa 
,,obljubim"; vendar ker je 9 poslancev velikega po
sestva strogo zaznamovalo s v o j e stališče z „ich ge-
lobe", zaznamovalo je 27 narodnih mož s v o j e stališče 
ẑ  „obljubim". In tako so bile volitne zadeve pri kraji. 
Ce tudi ne radi, vendar moramo zgodovini pravico skazati 
in povedati, da današnja seja je bila viharna tako, kakor 
še nobena preteklih 6 let. In to čisto po nepotrebnem. 
Ko je namreč dr. Toman zagovarjal potrjenje volitve 
dr. Prevca, so med govorom poslušalci enkrat pa celo 
malo zaklicali „dobro." Predsednik pl. dr. Wurzbach brž 
zvoni na mir. Ko pa dr. Toman konča temeljiti svoj 
govor, so poslanci njegove stranke prav glasno mu iz
rekli svojo pohvalo. Ali to ali kaj druzega je pa pred
sednika tako zgrabilo, da mu med drugim uide beseda 
„polnischer Landtag." Ta beseda pa je kakor strela z 
jasnega udarila med poslance, ki se ne pomirijo pred, 
dokler seja ne prestane; poslanci se podajo s predsed
nikom vred v drugo sobo in ondi obravnavajo stvar do 
tega, da predsednik v zboru naznani, da beseda „pol-
niseher Landtag" ni merila na poslance, kterih kakor 
tudi poslušalcev nikakor ni mislil žaliti. ,* Potem je na-
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stalo zopet mirno napredovanje seje, v kteri je dr. B le i -
w e i s zboru izročil dosti znani predlog zarad u č n e g a 
j e z i k a v šolah, ki so ga podpisali dr. Klun, Jož. De-
bevec, Fid. Trpinec, Sovan, Zagorec, Kramaršič, Ko
ren, Lovro Pintar, Peter Kozler, pl. Gariboldi, baron 
Zois, Santo Treo, Horak, Grabrijan, Anton Kos, de
kan Toman, dr. Toman, L. Ravnikar, Svetec, dr. Costa, 
Tavčar, grof Barbo. (Gospodje Schloissnig, dr. Preveč 
in vitez Hoffern še takrat niso obljube storili.) Cesarski 
namestnik baron Bach na to pravi, da sedanji zbor je 
sklican le zavoljo volitev v državni zbor, in ne misli 
oblasti imeti, da bi se udeležil p o s t a v o d a j a v n i h 
predlogov. Na to odgovarjajo dr. Bleiweis, dr. Toman 
in dr. Costa, in predlog se stavi na dnevni red pri
hodnje zborove seje, do ktere bi utegnil cesarski 
namestnik od ministerstva odgovor imeti, kako si ono 
misli pričujoči deželni zbor. — V tej seji so bili v 
odbor za m i n i s t e r s k o p i s m o od 4. dne t.m. voljeni 
dr. Bleiweis, dr. Toman, dr. Costa, dr. Klun, Sve-
tec, baron Schloissnig in prost Kos. V odbor za p r o š -
nj e bili so voljeni grof Barbo, dekan Grabrijan, Lovro 
Pintar, Svetec, Ravnikar, vitez Gariboldi in Peter 
Kozler. 

T r e t j a s e j a 23. sveč. Na dnevnem redu je stal 
danes predlog dr. Bleiweisov zastran učnega jezika. 
Cesarski gospod namestnik pravi, da ne odstopi od 
svojega undanjega razloga ter pravi, da nima nikakor-
šnega pooblaščenja, da bi kot zastopnik vladin se ude
ležil v tej seji razprave, ktera sega v deželno postavo-
dajstvo. Na to prestane seja za 10 minut; poslanci, ki 
so predlog podpisali, se podajo v posvet, in potem na
znanja v njih imenu dr. Bleiweis to-le: Da-si tudi se ne 
skladamo z mnenjem Njih ekscelencije in menimo, da 
je naša misel prava zato, ker je ustavna, vendar od
stopimo za z d a j od predloga svojega zato, ker se ne 
nadjamo, da bi danes storjeni sklep o učnem jeziku 
c. k. vlada priporočala v sankcijo Njegovemu Veličan
stvu. — Po tem je bila volitev d e ž e l n e g a o d b o r a . 
Poslanci iz vrste velikih posestnikov so volili za de
želnega odbornika pl. L a n g e r - j a , za namestnika mu 
Fr. R u d e ž a , — poslanci mest, trgov in kupčijske 
zbornice: dr. T o m a n a , za namestnika mu stolnega 
prosta K o s - a , — poslanci kmetiških občin dr. J a n . 
B l e i w e i s - a in za namestnika njegovega L. S v e t ca, 
— ves zbor skupaj pa je volil namestnika deželnega 
poglavarja dr. C o s t o , za namestnika mu P e t r a Koz
l e r - j a. V tako imenovani p o m n o ž e n i deželni odbor 
so bili voljeni: baron A n t o n Z o i s , L u k a S v e t e c , 
P e t e r K o z l e r in A. K o s , — za namestnika pa Jo 
že f D e b e v e c in A n t o n vitez G a r i b o l d i . 

Č e t r t a s e j a 26. svečana. — Poslanec S v e t e c 
poprašuje c. k. deželno vlado: ali jo je volja pri odda
janji cesarskih služeb na naše d o m a č e l j u d i se ozi
rati pa zahtevati znanje domačega jezika v besedi in 
pismu? Cesarski gospod namestnik pri tej priči odgo
vori, da . Odgovor je bil s pohvalo sprejet. 

Potem je prišlo na vrsto r e š e n j e p r o š i n j , ki 
so došle deželnemu zboru. V imenu odborovem je po
ročal S v e t e c : 1. Starešinstvo kranjske Gore, potem ra-
deško in fužinsko prosijo, da bi se jim za sekvesterske 
stroške in za povračila gojzdnih poškodeb ne rubila 
taka živina, ki je gruntna potrebščina, in naj bi se sploh 
pri takih eksekucijah postavne naredbe izpolnovale. — 
Z gorko besedo podpira fajmošter P i n t a r predlog od
borov, naj se izroči ta prošnja si. vladi v uslišanje. 2) 
Prošnja prebivalcev iz Unca, Slivic, Rakeka, Ivanje-
ga sela, gornje in spodnje Planine, Lazov in Grče-
revca, da bi se odkupa in uravnava gojzdnih služnosti, 
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kolikor mogoče, pospešila. — 3. Prošnja katastralne 
soseske Prečne, Velikega Podljubna, Toplic, Gore-
njega polja, Št. Petra, Jurke vasi in Smolene vasi, da 
bi se ribištvo v Krki, kolikor je mimo njihovega zem
ljišča teče, v štant dalo, da bi iz štantovine tisti po
sestniki, kterim povodenj škodo dela, odškodbo dobi
vali. Tudi zarad teh prošinj je zbor sklenil po pred
logu odborovem. Potem je R a v n i k a r v imenu 
odborovem poročal: o prošnji občine spodnje idriške, 
da bi smela od p a n j e v davščino pobirati, — o 
prošnji Kostanjčanov, da bi se jim pustila okrajna 
s o d n i j a , — o enaki prošnji senožeškega okraja, in o 
prošnji občin Poljiške in Žaljniške lokalije, da bi prišle 
pod l j u b l j a n s k o politiško gosposko, namesti v litijsko. 
V imenu odborovem poročevalec R a v n i k a r nasvetuje, 
naj dež. zbor se obrne do ces. vlade, da se spolni želja 
Kostanjčanom, Senožeščanom in občini Poljiški in Žalj-
niški; prošnje spodnje-idriške pa ni mogel odobriti, 
ker preveč nasprotuje lastninskim pravicam, Čeravno j e 
dekan G r a b r i j a n gorko podpiral prošnjo kot izjemek, 
ki nikomur škode ne dela. — Poslanec Z a g o r e c j e 
zagovarjal še posebno prošnjo Kostanjeviško in po nji 
tudi Senožeško, dr. B l e i w e i s pa prošnjo občine Po
ljiške in Žaljniške, pri kteri je cesarski namestnik ob
ljubil, da se ne bo prezirala. 

Vitez G a r i b o l d i je predlagal, naj vprihodnje bode 
zbornica deželna v bolj prostorni r e d u t i in je ta predlog 
na vse strani tako temeljito razjasnil, da j e , ko je po
tem dr. Toman o njem poročal in s dr. G o s t o vred 
dodal neovržljive dokaze, bil z vsemi glasovi zoper 5 
sprejet. Grof T h u r n i n D e ž m a n sta govorila zoper 
predlog. 

Za tem v imenu deželnega odbora dr. B l e i w e i s 
stavi predlog: naj deželni zbor sklene prositi visoko 
vlado, da izprosi pri Njih Veličanstvu cesarju, da se 
n o v a r e k r u t n a p o s t a v a od 28. dec. 1866. o d l o ž i 
za zdaj in sicer tako dolgo, dokler se ta stvar ne reši 
po ustavni poti. Poslanec K o r e n je v vlogi svoji do 
kmetijske družbe prepričavno dokazal nevarnost te nove 
postave za kmetijstvo in poslanec S v e t e c je dodal še 
druge pomislike. In tako je enoglasno obveljal predlog 
po dr. B l e i w e i s - u stavljen. 

Potem je dr. C o s t a v imenu odborovem stavil 
predlog, naj si deželni zastop napravi l a s t n o b l a g a j -
n i c o (kašo) in naj se v ta namen pooblasti odbor za pro
zorne priprave. Predlog ta je dr. C o s t a zagovarjal z 
očitno potrebo, ker deželni odbor ima v kratkem toliko 
denarja v svoje gospodarstvo prevzeti, da ne more od
govoren biti brez potrebne varnosti. Dežman ne vidi 
te nujnosti in vname se živa razprava, ktere se udeleži 
se prepričalnimi dokazi dr. T o m a n in baron S c h l o i s s -
n i g , in ko še enkrat dr. C o s t a odbija vse pomislike, 
je bil predlog njegov enoglasno sprejet. 

Naposled stavi S v e t e c še sledeči nujni predlog: 
Naj si. deželni zbor sklene t o l e : 

Deželnemu odboru se daje nalog: 1) naj vis. c. k. 
ministerstvu pravosodja prošnjo poda, da bi ono bla
govolilo po primerni poti skrbeti, da se bodo postavne 
naredbe zastran rabe slovenskega jezika v p r a v o s o d n i h 
rečeh, zlasti §§. 13. in 165. splošnega sodnega reda in 
§§. 123. in 184. kazn. reda na tanko izpolnovale; 2) 
uaj izdela in prihodnjemu deželnemu zboru predloži 
načrt, kako bi se r a v n o p r a v n o s t slovenskega je
zika v šo lah , u r a d n i j a h in s o d n i j ah uresničila.— 
Ko nasvetovalec S v e t e c temeljito dokaže živo potrebo 
rsega, kar tu nasvetuje, je bil predlog njegov se znano 
veliko večino sprejet. 


